
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - وضعیت 
صنعت و بــازار خودرو به رغم وعده 
وعید های چند ســاله اخیر مسئولان 
صمــت و حمایت های همــه جانبه 
دولتمردان، چنگــی به دل نمی زند و 
اوضاع این بازار همچنان نابســامان 
اســت. به گونه ای که در کنار افزایش 
عجیــب و باورنکردنــی قیمت ها، 

کیفیــت خودرو هــای تولیــدی نیز 
نتوانســته رضایــت مــردم را جلب 
کنــد و  و خودروســازان نیز در عمل 
به برنامه هــای افزایش تولید و بهبود 

کیفیت، مردود بوده اند.
به عنوان نمونه در دو ماهه ابتدایی 
ســال با وجود تأکید رهبر انقلاب بر 
جهش تولید با مشارکت مردم، شاهد 
افت تولید در دو خودروســاز دولتی 
جاده مخصوص بوده ایم. بنا بر آمارها 

ایران خودرو ۱۵ درصد افت و ســایپا 
نیز ۱۷ درصد کاهش تولید نســبت به 

دو ماهه سال قبل داشته است.
کارشناســان معتقدند مدیریت 
دولتــی، دخالت هــای سیاســی در 
برنامه ریزی های خودرویی، انحصار 
و عــدم رقابت با ممانعــت از ورود 
خودرو های صفرکیلومتر به کشــور، 
فنــاوری و تکنولوژی قدیمی صنعت 
خودرو و فقدان برنامه ریزی بلندمدت 

از ســوی مدیرانــی کــه هیچ گونه 
تخصصــی در صنعت خودرو ندارند 
و یکی از آن هــا در حوزه کامپیوتر و 
فنــاوری اطلاعــات درس خوانده و 
دیگری نیز مســیر تحصیلی خود را 
در رشــته حقوق طی کرده اســت، از 
مهم ترین دلایلی اســت که حال وروز 
صنعت مهم خودرویی کشــورمان را 
پس از دهه ها حمایت بی وقفه دولتی، 
به اینجا رســانده است که قیمت ها از 
قدرت خرید مردم با شــتاب بســیار 

بالایی عبور کرده اند.
به گونه ای کــه روند قیمت ها بر 
خلاف شاخص تولید که مسیر نزولی 
را طی می کند، در حال قدکشــیدن و 
رشد است و توجهی به صحبت های 
مســئولان خودرویی ندارد. به عنوان 
نمونــه، اخیراً  عباس علی آبادی وزیر 
صمت جمله تکراری ســال گذشته 
خود را تکرار کرده و گفته اســت: به 
خانواده هــا و مردم توصیه می کنم که 
بــرای خرید خــودرو عجله نکنند و 
اطمینان داشــته باشــند که به شرایط 
پایدارتــری دســت خواهیم یافت و 
می تواننــد در شــرایط بهتری خرید 

خودروی خود را انجام دهند.
ایــن صحبــت عالی ترین مقام 
صنعتی کشــور در شرایطی است که 
بهمن ماه سال قبل نیز علی آبادی گفته 
بود: مــردم باید حوصلــه کنند؛ زیرا 
وضعیــت خوبی خواهیم داشــت و 

بازار خودرو روبه بهبود است.
این در حالی است که وعده های 
وزیــر صمت در عمل اتفاق خوبی در 
پی نداشته است و مشخص نیست این 
وعده ها  با کدام حســاب و کتاب و بر 
اســاس چه متر و معیاری بوده است 
که امروز قیمت ها نســبت به بهمن ماه 

ســال قبل نه تنها  کاهش نداشته، بلکه 
روزبه روز گران تر هم شــده است و 
عملًا کسانی که به توصیه وزیر صمت 
گوش دادند، امــروز جزو متضرران 
اصلی آشــفته بازار خودرو هستند و با 
کاهش ارزش ریال و رشــد قیمت ها، 
دیگر قدرت خریــدی ندارند و باید 
نظاره گر وعده وعیدهای وزیر صمت 
باشــند. وزیری که از شنیدن واردات 
خودرو هــای کارکــرده برای کاهش 
قیمت خودرو برآشــفته می شــود  و 
حاضر بــه پیگیری و اجــرای قانون 

واردات خودرو های کارکرده نیست.
کاهش تولیــد خورو همزمان با 

توصیه وزیر به مردم!
بابک صدرایی کارشناس صنعت 
خــودرو در گفت و گــو با خبرنگار 
اقتصــادی تابناک در خصوص وعده 
وزیــر صمت به مردم اظهار داشــت:  
صنعت خودروســازی ما بحران های 
مختلفــی دارد به گونه ای که هر عامل 
اقتصادی، اجتماعی و سیاســی بر این 
بحران ها تأثیرگذار است. حال در این 
شرایط  وزیر صمت به مردم می گوید:  
برای خرید خودرو عجله نکنند و صبر 
داشته باشــند، اما باید در نظر داشت 
که در دو ماهه نخست سال حدود ۱۷ 
درصد مجموعا، کاهش تولید نسبت 

به مدت مشــابه سال قبل داشته ایم. از 
سوی دیگر در زمینه واردات خودروی 
بنزینی و برقی، آنچنان پرونده منظمی 
نداریم که بگوییــم آنقدر خودروی 
وارداتی می توانیم وارد کشــور کنیم 
تا این خودرو هــای وارداتی بر بازار 
تاثیرگذار باشد و باعث کاهش قیمت 
شــود. وی افــزود: بنابرایــن هرگاه 
پیش بینی می شــود که بحرانی ممکن 
اســت در صنعــت و بــازار خودرو 
پیش بیاید، مســئولان با صحبت ها و 
گفتاردرمانی نظیر واردات خودروی 
دست دوم و افزایش تولید و اینکه مردم 
عجله نکنید قیمت ها کاهش می یابد، به 

استقبال جلوگیری از بحران می روند. 
اما یادمان باشد که این واقعیت هاست 
که بازار را تحت شــعاع قرار می دهد 
و بازار بسیار هوشمندانه عمل می کند 
و بر اســاس واقعیت ها تصمیم گیری 

می کند و نه وعده وعیدهای آقایان.
خصــوص  در  صدرایــی 
نــگاه مدیریت دولتی حاکــم بر دو 
خودروســاز بــزرگ کشــور گفت: 
بلایی که امــروزه در صنعت خودرو 
وجود دارد، قیمت گذاری دســتوری 
است. یعنی اینکه قیمت ها به صورت 
دســتوری در حــال اجراســت و با 
واقعیت فاصلــه دارد. هرچند باید در 

نظر داشــت از واقعیت مطلوب بسیار 
فاصله داریم. به بیان دیگر؛ زمانی است 
که می خواهیم شرایط بسیار مطلوبی 
را در صنعت خودروی کشــور پیاده 
کنیم تا مدیریت، بهینه سازی و کاهش 
هزینه ها را داشته باشیم که خب توجه 
داریم آن فضای بســیار ایده آلی است 
کــه با حــرف الان و یک مــاه و یک 
سال دیگر اجرایی نمی شود و حداقل 
به چندین ســال زمان نیاز دارد. اما با 
همین شــرایط واقعــی و هزینه های 
تولید قطعاً این قیمت هایی نیست که 
خودروســاز را بتواند به سمت جلو 
ببرد و در عوض زیان انباشــته همسو 

با تولید بیشتر خودروها، شده است و 
افزایش می یابد. در نتیجه خودروساز 
با مشــکلاتی مواجه شده و می شود؛ 
بنابراین یکی از بزرگ ترین مشکلات 
صنعت خودرو، بحث قیمت گذاری 
اســت که هم در خودرو های داخلی 
و هم خودرو های وارداتی شــاهدش 
هســتیم. به گونه ای که آنچه در بازار 
خریدوفروش می شود با قیمت گذاری 
در ســامانه فــروش، اختلاف زیادی 
وجــود دارد و باید برای این مســئله 

چاره اندیشی شود.
این کارشناس صنعت خودرو در 
خصوص تغییرات مدیرعامل در رأس 

خودروســازان دولتی نیــز گفت: به 
نظرم باید مسئله خودرویی کشورمان 
را سیســتمی نگاه کنیم؛ این دو مدیر 
خودروساز باید در شرایط و سیستمی 
کــه مشــخص می شــود، کار کنند؛ 
بنابرایــن تعویض مکــرر مدیرعامل 
شرایط را بدتر می کند و باید به شرایط 
و ساختار کلان اقتصادی توجه داشته 

باشیم.
چکانــی  قطــره  واردات 

خودرو بی فایده است
صدرایی با اشــاره بــه واردات 
خودرو از سال گذشته گفت: با ساختار 
و مــدل ســامانه ای کــه از ابتدا برای 
واردات خودرو تعریف شد، مشخص 
بود که با مشــکل مواجه خواهد شد. 
از ســوی دیگر باید واردات خودرو 
به قدری انبوه و پیوسته باشد تا بتواند بر 
بازار خودرو تأثیرگذار باشد؛ بنابراین 
اگر غیر از این مدل باشد، یعنی با تعداد 
اندک وارد شــود و روند واردات هم 
مثل وضعیت کنونی نامنظم و ناپیوسته 
باشد، این مسیر خودش باعث خواهد 
شــد تا بــا شــکل گیری قیمت های 
کاذب در بازار خودرو بر قیمت سایر 
خودرو هــای موجود در بــازار تأثیر 
بگذارد و خودش عامل گرانی در بازار 
شــود. به بیان دیگر؛ اگر واردات قطره 
چکانی و نامنظم باشــد، نتیجه عکس 
خواهد داشــت. یعنی یــک تعدادی 
خودرو وارد می شود و چهار ماه دیگر 
دوباره تعدادی خودرو وارد شود، در 
نتیجه همین تعداد اندک خودرویی که 
امروز وارد می شــود، با ارزش افزوده 
مواجــه خواهد شــد و روی قیمت 
سایر خودرو ها تأثیر خواهد گذاشت 
و به جای تعدیل قیمت ها شاهد رشد 

قیمت خودرو خواهیم بود.

کدامیک در آشفته بازار خودرو موثرتر است؛ مدیریت تحصیلکرده ها یا سیاست های نخ نمای وزیر؟

پرشتاب در جاده انحرافی
کارشناس خودرو با بیان اینکه هرگاه پیش بینی می شود که بحرانی ممکن است در صنعت و بازار خودرو پیش بیاید، 

مسئولان با وعده های پوشالی سعی در رفع آن بحران دارند، گفت: یکی از بزرگ ترین مشکلات صنعت خودرو، بحث 
قیمت گذاری است که هم در خودرو های داخلی و هم وارداتی شاهدش هستیم. به گونه ای که آنچه در بازار خریدوفروش 

می شود با قیمت گذاری در سامانه فروش اختلاف زیادی دارد.

مدیرعامل سازمان بنادر کشور:

۱۸۸ فروند تجهیزات دریایی در دست ساخت و بهره برداری است

رئیس کل گمرک خبر داد:

امکان فعال سازی گوشی های جامانده در طرح ریجستری

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی وزارت صمت اعلام کرد؛

گروه اقتصادی -مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به نگاه ویژه دولت شهید رییسی به توسعه دریامحور 
گفت: درحال حاضر ۱۸۸ فروند تجهیزات دریایی در سطح کشور در دست ساخت و بهره برداری است که از این تعداد 
۴۰ فروند در بنادر کشور به بهره برداری رسیده است. علی اکبر صفایی در بازدید از طرح های زیربنایی و توسعه ای دریایی 
و بندری ایجاد شده در دولت سیزدهم در بندر شهید رجایی اظهار کرد: براساس سیاست های کلی توسعه دریامحور ابلاغیه 
رهبرمعظم انقلاب، رییس جمهور شهید نگاه ویژه ای به مباحث حمل  و نقل دریایی داشتند و براساس این سیاست ها و 
تلاش های وزیر راه و شهرسازی، سازمان بنادر و دریانوردی سه بخش را در حوزه ملی، بین المللی و منطقه ای و استانی 
برنامه ریزی کرد. وی بیان کرد: در دولت سیزدهم چه از نوع پروژه و حجم اعتبار آن ها در طول تاریخ بنادر کارهای بی نظیر 
انجام شده است. معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در بخش بین المللی تلاش های رییس جمهور شهید که با کشورهای 
همسایه داشتند در حقیقت در حوزه تجارت دریابرد به ثمر رسید؛ به گونه ای که عملکرد سازمان بنادر در حوزه ترانزیت 

سال گذشته ۴۵ درصد افزایش داشت و این میزان در سال جاری تاکنون ۴۰ درصد افزایش پیدا کرده است.
وی اظهار کرد: در حوزه تجارت دریابرد در حوزه بین المللی برخی بنادر شمالی تا ۱۳۰ درصد نیز افزایش داشته است 
و درحال حاضر تمامی شناورها درحال فعالیت هستند. صفایی در ادامه به افتتاح و بهره برداری از ۱۵۰ طرح با اعتبار ۴۰۰ 
هزار میلیارد ریال اشاره و بیان کرد: برخی از این پروژه ها که تعدادی از آن ها بیش از ۴۰۰ پروژه با اعتبار ۱۴۸ همت را شامل 
می شود، دارای ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی است. صفایی در خصوص ارتقای شاخص بنادر محلی نیز گفت: در راستای 
رونق اقتصادی در این بخش اقدامات زیادی انجام شده است، در استان های خوزستان، بنادر شمالی و سیستان و بلوچستان 
پروژه های ارزشمندی در اختیار بنادر قرار گرفته است. وی ادامه داد: در بحث توسعه گردشگری دریایی استان هرمزگان 
نیز احداث بندر نخل ناخدا، توسعه بندر شهید حقانی و جزیره بوموسی را در دستورکار داریم. مدیرعامل سازمان بنادر و 
دریانوردی با بیان اینکه در دولت سیزدهم چه از نوع پروژه و حجم اعتبار آن ها در طول تاریخ بنادر کارهای بی نظیر انجام 
شده است، اضافه کرد: برای نخستین بار ساخت چهار کشتی در دریای خزر به عنوان یک کار راهبردی در حوزه دریا با 

بهره گیری از توانمندی داخلی آغاز شده است.

گروه اقتصادی - رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: جاماندگان ثبت موبایل و ریجستری می توانند 
گوشــی های خود را ثبت نهایی کنند. محمد رضوانی فر  معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی از آغاز دســتورالعمل جدید 
طرح جاماندگان ریجستری تلفن همراه خبر داد و گفت: بر اساس مجوزی که از ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گرفته شده 
است، این امکان فراهم شد که جاماندگان و کسانی که نتوانسته اند فرایند ثبت تلفن همراه خود را در روش واردات مسافری 

نهایی کنند، می توانند از روز )۲۰ خرداد ماه( فرایند ثبت تلفن همراه خود را براساس دستورالعمل ابلاغ شده، نهایی کنند.
به گفته رئیس کل گمرک، متقاضیان می توانند از طریق نزدیک ترین گمرک اجرایی یا مبدأیی که به کشور وارد شده اند، 

فرایند ثبت تلفن همراه خود را نهایی کنند.

گروه اقتصــادی - رئیس مرکز 
توســعه تجــارت الکترونیک گفت: 
امــکان تجــارت الکترونیکی با چین 
و روســیه فراهم شــده، به  طوری که 
کاربــران چینی می توانند با مراجعه به 
پلتفرم های ایرانی کالای مورد نظر خود 

را بخرند.
امیــن کلاهدوزان در نشســت 
خبری اظهار کرد: ســال گذشته حجم 
تجــارت الکترونیکی از ۳۱۰۰ همت 
گذشــت که این عدد تقریبا معادل ۵۱ 
میلیارد دلار است. بر این اساس حجم 
تجارت الکترونیکی کشــور در سال 

۱۴۰۲ نسبت به ســال ۱۴۰۱ به میزان 
۷۴ درصد افزایش یافته است.  

رئیــس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکــی وزارت صمــت با بیان 
اینکه پیش بینی می شود در سال جاری 
حجم تجــارت الکترونیکی به ۴۵۰۰ 
همــت افزایش یابد، گفت: در ســال 
جاری تعداد تراکنش های الکترونیکی 
به حدود ۴ میلیارد رســیده که نسبت 
به سال قبل رشــد ۳۱ درصدی داشته 
اســت. گواهی های امضا الکترونیکی 
نیز ســال گذشــته ۱۰۰ درصد رشد 
داشــته و تعداد دارندگان گواهی امضا 

الکترونیکی در کشــور دو برابر شده 
است.

وی با اشــاره به پیگیری تجارت 
الکترونیکی فرامرزی، تصریح کرد: در 
حال حاضر امکان مبادله الکترونیکی 
بــا چین و روســیه را داریم و به دنبال 
ایجاد تجارت الکترونیکی با عراق نیز 

هستیم. 
کاربران چینی می توانند از طریق 
پلت فرم هــا کالا را از پلت فرم ایرانی 
خریــداری کنند و بــا ملاحظاتی نیز 
کاربران ایرانی می توانند از پلتفرم های 
پایلوت است.البته ایــن موضوع هنــوز در مرحله چینی خرید الکترونیکی انجام دهند. 

گروه اقتصــادی - دبیر کانون 
بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 
کشــور گفت: متقاضیان برخورد های 
ســلیقه ای و خــارج از ظوابط قانونی 
در بحث ضامن تســهیلات تکلیفی را 

می توانند گزارش دهند.
محمدرضا جمشیدی دبیر کانون 
بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 
کشــور گفت: پرداخت تســهیلات 
تکلیفی ازدواج، فرزندآوری و... که در 
قانون هم به آن اشــاره شده مورد تاکید 
بانک مرکزی قرار گرفته و تاکید شده که 
برای پرداخت این نوع تســهیلات یک 

ضامن کافی است.

این مقام مسئول در ادامه اظهار کرد: 
اما باید به یک نکته اشــاره کرد که چرا 
برخی از بانک ها ســختگیری می کنند 
و در خواســت بیــش از یک ضامن را 
دارند؟ در ابتدا باید اشــاره کرد که این 
قرض الحسنه ها صحیح است که تکلیف 
شده، اما منابع آن سپرده های خود مردم 
بوده و بانک ها مؤظف هســتند که پول 
مردم را برگردانند برای همین است که 
باید بانک ها ضامن کافی را دریافت کنند 
تا خیال آســوده از بازگشت پول مردم 
داشته باشند. او افزود: ضامن کسی است 
که اگر متقاضی تسهیلات نتواند وام را 
برگرداند باید آن شخص این مبلغ را به 

بانک برگرداند بر این اساس باید ضامن 
توانایی بازپرداخت را داشــته باشد در 
همین راستا هنگامی که فرد ضامنی را به 
بانک معرفی می کند بانک اعتبارسنجی 
را انجــام می دهد و اگر فــرد توانایی 
بازپرداخت را نداشــته باشد بانک یک 
ضامن دیگر را درخواست می کند باید 
اشاره کرد که تکلیف قانون یک ضامن 
است که توان بازپرداخت را داشته باشد.
او می گوید:، اما اگر بانکی در این 
زمینه ضامن و اعتبارســنجی سلیقه ای 
برخورد کرد و یا سخت گیری خارج از 
ضوابط داشت افراد می توانند به بازرسی 
بانــک مربوطه مراجع و موارد را اطلاع 

دهنــد و اگر جوابــی دریافت نکردند 
می تواننــد به مدیریــت نظارت بانک 

مرکزی موضــوع را ارجاع دهند و آنها 
این موارد را حتما پیگیری خواهند کرد.

خرید کالا از سکوهای چینی برای ایرانی ها در مرحله آزمایشی

چرا برخی از بانک ها برای پرداخت تسهیلات ازدواج بیش از یک ضامن را درخواست می کنند؟

گروه اقتصادی  -  در جلســه شورای  
مسکن اســتان میزان افزایش اجاره  مسکن 
در ســال ۱۴۰۳ برای شهر تهران ۲۶ و برای 
شــهرهای اســتان ۲۴ درصد نسبت به سال 

گذشته تعیین شد.
 محمــد غراوی معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری تهران گفت: امروز درباره 
بحث اجاره بها در ســطح اســتان و میزان 
افزایش آن نســبت به ســال قبل در جلسۀ 
شورای مسکن اســتان میزان افزایش اجاره  

مسکن مطرح شد. 
 وی ادامــه داد: علاوه بــر اینکه ما در 
جلســه قبلی شــورای هماهنگی مسکن 
تصویب کرده بودیم. شورای مسکن استان 
میزان افزایش اجاره مسکن را در سال ۱۴۰۳ 
برای شــهر تهران ۲۶ و برای شهرهای استان 
۲۴ درصد نسبت به سال گذشته تصویب کرد 
که انشاءالله مورد عمل قرار خواهد گرفت و 
در جلسه بعدی نیز گزارش از اتحادیه املاک 

در این خصوص خواهیم گرفت.
 وی ادامه داد: ما وظیفه داشتیم براساس 
قانون در شــورای هماهنگی مسکن استان 
نرخ افزایش اجــاره بها را تعیین کنیم و این 
کار انجام شــد و امیدواریم در جلسه بعدی 

گزارش کاملی در این خصوص ارائه دهیم.
 غراوی خاطرنشان کرد: ما پیشنهادمان 
در ایــن زمینه را تصویب کردیم و در مرحله 
بعدی در شــورای عالی مســکن کشور به 
تصویب نهایی خواهید رسید و ملاک عمل 

قرار خواهد گرفت.

پیشنهاد افزایش وام مسکن ملی 
به ۷۰۰ میلیون تومان

رئیس هیات عامل صندوق ملی مسکن 
با بیان اینکه پیشنهاد افزایش وام طرح نهضت 
ملی مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان را به شورای 
پول و اعتبار ارائه کرده ایم، گفت: واحدهای 
آغاز شــده طــرح نهضت ملی مســکن از 
۲.۶ میلیــون واحد عبور کرد و بیش از ۴۰۰ 
هزار میلیــارد تومان به این طرح اختصاص 
یافته اســت. محمدرضا مهدیار اسماعیلی 
در نشســت خبری اظهار کــرد: رقم آغاز 
پروژه های نهضت ملی مســکن از ۲ میلیون 
و ۶۰۳ هــزار واحد عبور کرده اســت. منابع 
جذب شــده نیز به بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده است.وی افزود: از این عدد ۳۷۱ 
هزار میلیارد تومان آورده مردمی است که می 
تواند حجم قابل توجهی از اشتغال و عملیات 
عمرانی را رقم بزند. مسکن علاوه بر مشاغل 
مستقیم، مشاغل جانبی را نیز حمایت می کند. 
از ۳۷۱ هزار میلیارد تومان ۲۳۴ هزار میلیارد 
تومان مستقیما توسط مردم و مابقی از طریق 

تسهیلات بانکی تامین شده است.
معرفی ۲ میلیون و ۱۸۴ هزار نفر 

برای دریافت وام مسکن
رئیس صندوق ملی مسکن درباره تعداد 
نفرات معرفی شده به بانک ها برای دریافت 
تسهیلات مسکن گفت: تا امروز ۲ میلیون و 
۱۸۴ هزار نفر برای انعقاد قرارداد به بانک ها 
معرفی شدند. از این رقم ۷۸۴ هزار نفر منجر 
به انعقاد قرارداد  شده است. ۹۵۹ هزار نفر در 

صف انعقاد قرارداد هستند.
۴۴۱ هزار نفر دچار نقص مدرک بودند 
که باید مجددا درخواست خود را به جریان 
بیندازنــد. از این اعداد حدود ۷۴ هزار و ۶۵۸ 
واحد بابت جوانی معرفی شــدند. تعداد ۲۷ 
هــزار واحد به ایثارگــران اختصاص یافته 
است. مسکن روستایی ۲۹ هزار و ۷۴۲ واحد 
و قشــر محرومین نیز ۳۳ هزار و ۸۶۳ واحد 
بوده اســت. در مجموع در بخش دهک های 
کم درآمد ۶۹ هزار و ۲۳۲ واحد آغاز شــده 
است. اسماعیلی تصریح کرد: پرداخت وام 
دهکهای یک تا چهار آغاز شده است. کسانی 
که در استانها در نهادهای مخلتف هستند به 
سازمان بهزیستی و کمیته امداد مراجعه کنند 
که می توانند از تسهیلات ۴۰۰ میلیون تومان 
در شهرها و ۳۰۰ میلیون تومان در روستاها با 

سود ۲ درصد استفاده کنند.
وی با اشــاره پرداخت دو میلیارد دلار 
از ســوی صندوق توسعه ملی به پروژه های 
مسکونی گفت: با تاکید رهبر معظم انقلاب 
از منابع نفتی مقرر شد دو میلیارد دلار از این 
رقم در اختیار نهضت ملی مسکن قرار گیرد. 
در حال حاضر بخش اول این منابع به ارزش 
۱۰ هــزار و ۱۹۵ میلیارد ریال به نهضت ملی 
مسکن اختصاص یافته است. رقم ریالی این 
عدد بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد تومان می شود.

توزیع میلگرد دولتــی از پایان 
اردیبهشت به پروژه های مسکونی

رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن 
خاطرنشان کرد: سال گذشته بزرگترین خرید 
فولادی تاریخ فولاد برای طرح نهضت ملی 
مسکن به مبلغ ۲۰۰۰ میلیارد تومان اختصاص 
یافت. از ۳۱ اردیبهشت عملیات توزیع این 
میلگردها آغاز شد. بنیاد مسکن ۶۹ هزار تن 
اعلام نیاز کرده و تقاضا به طور کلی بیش از ۹۹ 
هزار تن واصل شده که فراتر از توان صندوق 
ملی است. وی با بیان اینکه درخصوص فولاد 
یک خبر خوب داریم برای شرکتهای دانش 
بنیان داریم گفت: شــرکتهای دانش بنیان که 
مبتنی بر فناوری های نوین فعالیت می کنند 
از این تشویق برخوردار می شوند که پس از 
تایید فناوری آنها می توانند از فولاد با نرخی 
که در اختیار پروژه های نهضت ملی مسکن 
قرار می گیرد بهره مند شــوند تاانشــاءالله 

هزینه های ساخت کاهش پیدا کند.
به گفته اسماعیلی، مطابق برنامه هفتم 
توســعه با تلاشهای بی وقفه رییس جمهور 
شهید ۲ درصد از زمین های کشور در اختیار 
طرحهای شــهری قرار گرفت. در این برنامه 
حداقل ۲۴۰ هزار هکتار به طرح نهضت ملی 
مســکن اختصاص می یابد که این مساحت 
می تواند افزایش پیدا کند.رییس صندوق ملی 

مســکن در پاسخ به سوالی درباره همکاری 
کشورهای خارجی در اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن گفت: در شــهرهای ساحلی 
مکران ۲۷ نقطه ســاحلی شناسایی شده که 
ســه شــهر از جمله خلیج فارس، علوی و 
تیس نامزد دریافت سرمایه گذاری خارجی 
شــده اند.تعدادی شــرکتهای خارجــی و 
همچنین شرکتهای ایرانی در تراز بین المللی 
تامین مالی ساخت شهر را بر عهده می گیرند. 
در یکی از این شهرها بانک مسکن نیز ورود 
کرده است. وی بیان کرد: برای جلوگیری از 
تورم در پایان ســال گذشته آسانسور بخش 
قابل توجهــی از پروژه هــای نهضت ملی 

مسکن خریداری شده است.
پیشنهاد افزایش وام نهضت ملی 

مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان
اســماعیلی درباره برنامه کاهش رقم 
اقساط تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن 
گفت: به نظر من متقاضیان طرح نهضت ملی 
مســکن نیازمند این هستند که مبلغ کل وام 
آنها افزایش یابد؛ زیرا متاســفانه با تورم در 
کشور مواجهیم. به جای آنکه در دور بعدی 
با بانک برای کاهش رقم اقساط مذاکره کنیم 
بایــد تلاش کنیم که مبلغ وام از ۵۵۰ میلیون 
تومان فعلی افزایش یابد. امیدواریم این رقم 
را ۷۰۰ میلیون تومان برسانیم. صندوق ملی 

مسکن این پیشنهاد را به شورای پول و اعتبار 
ارایه کرده و در این زمینه باید شــورای عالی 

مسکن تصمیم گیری کند.
وی با اشــاره به امتناع برخی بانکها از 
پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن بیان 
کرد: بانکهای سامان، سرمایه، خاورمیانه و دی 
عملکردشــان در طرح نهضت ملی مسکن 
تقریبا صفر بوده است. در حالی که این بانکها 
در سال گذشته رقم قابل توجهی تسهیلات 
پرداخت کرده اند. مثلا یکی از بانکها بیش از 
۶۰۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات داده که 
بایــد ۲۰ درصد آن معادل ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان در اختیار بخش مسکن قرار می داد که 

این اقدام صورت نگرفت.
ســاخت ۲۷۷ هزار مســکن در 

بافتهای فرسوده
رییس صندوق ملی مســکن با اشاره 
به بازآفرینی شــهری در قالب طرح نهضت 
ملی مســکن گفــت:  از ۲.۶ میلیون واحد 
نهضت ملی مســکن ۲۷۷ هــزار واحد در 
بافتهای فرسوده آغاز شده است. برای احیای 
بازآفرینی شهری، صندوق ملی مسکن این 
آمادگی را دارد که پروژه های انبوه سازان که 
در بافت ســاخته می شود، این واحدها را از 
آنها خریداری کند. با ســرمایه گذار و مالک 
وارد مشارکت ســه جانبه می شویم. اگر در 
پایــان پروژه فرد، واحد را نخواســت ما آن 
را برمی داریــم و در اختیار متقاضیان طرح 
نهضت ملی مسکن قرار می دهیم. اسماعیلی، 
منابع در اختیار طرح نهضت ملی مســکن را 

حدود ۱۳ هزار میلیارد تومان دانست و گفت: 
از محل منابع مســتقیم صندوق تا کنون ۱۶ 

هزار میلیارد تومان هزینه کرده ایم.
۵۱۰۰ میلیــارد تومان هزینه ســاخت 
فضاهــای روبنایی، ۳۹۰۰ میلیــارد تومان 
صرف انتقال زیرســاخت پروژه های آب و 
برق، حدود ۲۰۰۰ میلیارد تومان صرف آماده 
سازی پروژه های مسکن مهر، ۲۰۰۰ میلیارد 
تومــان در قالب خرید فولاد هزینه شــده و 
مابقی ارقامی بوده که در قالب تســهیلات و 
ارقام مختلف در طرح نهضت ملی مســکن 
خرج شــده که جمع آن به ۱۶ هزار میلیارد 

تومان می رسد.
وی در پاســخ به ســوالی درباره میزان 
جریمــه مالیاتــی بانک هــای متخلف در 
پرداخت تسهیلات گفت: مباحث مربوط به 
تامین بخشی از منابع مالی صندوق از محل 

مالیات ها در دو مسیر کلی دیده شده است.
یکی از مــوارد محل وصول مالیات ها 
که در قانون بودجه ســال گذشته به آن اشاره 
شــده الزام به واریز ۱۷ هــزار میلیارد تومان 
به صندوق ملی مســکن است. طبق آخرین 
گزارش سازمان امور مالیاتی ۱۶ هزار و ۵۰۰ 
میلیــارد تومان از این محل وصول شــده و 
دریافتی صندوق ملی مسکن ۸۰۰۰ میلیارد 
تومان بوده اســت. اســماعیلی بیان کرد: در 
مسیر دوم یعنی جریمه استنکاف بانکها نیز 
به حدود ۲۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده که 
تاکنون با وجود صدور برگه های تشخیص، 

منابعی از این محل دریافت نکرده ایم.

مستاجران حتما بخوانند؛

سقف افزایش اجاره خانه اعلام شد

 با ساختار و مدل سامانه ای که از ابتدا برای واردات خودرو تعریف شد، مشخص بود که 
با مشکل مواجه خواهد شد. از سوی دیگر باید واردات خودرو به قدری انبوه و پیوسته 
باشد تا بتواند بر بازار خودرو تأثیرگذار باشد؛ بنابراین اگر غیر از این مدل باشد، یعنی 
با تعداد اندک وارد شود و روند واردات هم مثل وضعیت کنونی نامنظم و ناپیوسته باشد، 
این مسیر خودش باعث خواهد شد تا با شکل گیری قیمت های کاذب در بازار خودرو بر 
قیمت سایر خودرو های موجود در بازار تأثیر بگذارد و خودش عامل گرانی در بازار شود.
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